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در حالــی کــه بســیاری از رویدادهــای 
سینمایی تمهیدات ســختگیرانه  بهداشتی 
را در پیش گرفته اند، اما در مراســم اعطای 

جوایز اسکار میهمانان نیازی به ارائه گواهی 
واکسیناسیون کووید ندارند.

به گزارش ایســنا به نقــل از گاردین، بنابر 

اعلام رســانه های خبری میهمانان مراسم 
نود و چهارمین دوره جوایز سینمایی اسکار 
امسال برای حضور در این مراسم نیازی به 
ارائه گواهی واکسیناســیون کرونا ندارند و 
تنها ارائه تســت منفی PCR و یا آزمایش 
ســریع آنتــی ژن در روز برگزاری مراســم 

کفایت خواهد کرد. 
پس از برگزاری مراســم ســال گذشته در 
ســالن یونیون استیشــن، مراســم اسکار 
۲۰۲۲ بار دیگر در سالن بزرگ دالبی تئاتر 
لس آنجلس برگزار می شود و همچنین این 
نخســتین باری خواهد بود که این جوایز از 
ســال ۲۰۱۸ تاکنون با حضور یک مجری 
برگزار خواهد شــد، گرچه هنوز نام مجری 

اسکار ۲۰۲۲ اعلام نشده است. 
تصمیم آکادمی گرچــه از نظر فنی مطابق 

با دســتورالعمل های بخش بهداشــت لس 
آنجلس اســت، اما عدم الزام واکسیناسیون 
در تضاد بــا دیگر مراســم ها و جوایز مهم 
اســت. جوایــز انجمن بازیگران ســینما و 
جوایــز انتخاب منتقدان هر دو ارائه گواهی 
واکسیناسیون و آزمایش منفی را به عنوان 
شرایط اصلی برای میهمانان اعلام کرده اند. 
»جوی برلیــن« مدیر عامل انجمن انتخاب 
منتقــدان، به هالیــوود ریپورتر گفت: »من 
نمی توانم مردم را به نمایشــی دعوت کنم 
که در آن احساس امنیت نکنند. ما %۱۰۰ 
واکســینه خواهیم شــد و نیاز به آزمایش 
PCR منفی در ۴۸ ســاعت پس از رویداد 

داریم«.
برخی از تحلیلگران تصمیم آکادمی اســکار 
را شــوکه کننده و در راستای سیاست های 

ضدواکسیناسیون توصیف کرده اند. 
مراســم اعطای جوایز اســکار که در چند 
سال اخیر با افت محسوس شمار مخاطبان 
همراه شــده در تلاش اســت امســال به 
شــرایط عادی خود بازگردد و شــاید عدم 
الزام واکسیناســیون بــرای هنرمندان در 
جهت تسهیل حضور آنها در مراسم و رونق 
بخشیدن به شــب اعطای جوایز و افزایش 

شمار مخاطبان این مراسم است. 
نامزدهای اســکار ۲۰۲۲ هفته گذشــته با 
نامزدی فیلم »قدرت سگ« ساخته »جین 
کمپیون« در ۱۲ شــاخه اعلام شد. مراسم 
اعطای جوایز نــود و چهارمین دوره جوایز 
ســینمایی اســکار روز ۲۷ مارس ۲۰۲۲ 
)بامداد دوشنبه ۸ فروردین ۱۴۰۱( برگزار 

می شود.

دبیر چهلمین جشنواره بین المللی تئاتر فجر 
با بیان آنکــه تاکنون بخشــی از بودجه در 
اختیار دبیرخانه قرار گرفته و مشکل بودجه 
نداشــته ایم، تصریــح کرد: بــرای گروه های 
خارجی حاضر در جشنواره هزینه ارزی نداریم 

و گروه ها با هزینه خود به ایران آمده اند.
به گزارش ایرنا، مقولــه بودجه، همواره یکی 
از مهم ترین مسائل و چشــم اسفندیارهای 
جشــنواره های فرهنگی هنــری بــه ویــژه 
رویدادهایی که محور آنها با جشن فجر انقلاب 

گره خورده است، به شمار رفته و می رود.
حال که این روزها در عرصه هنرهای نمایشی 
شاهد برگزاری جشنواره بین المللی تئاتر فجر 
هستیم و این رویداد از پانزدهم بهمن ماه گام 
چهلم خود را آغاز کرده و پشت سر می گذارد؛ 

مسائلی چون بودجه این رخداد، کمک هزینه 
حمایتی جشنواره از آثار نمایشی و همچنین 
نحوه حمایت از گروه های خارجی حاضر در 
بخــش بین الملل بار دیگر به یکی از مباحث 
اصلی برگزاری جشــنواره بدل شــده است. 
مساله ای که البته شاهد بودیم جشنواره تئاتر 
فجر طی ادوار قبلی آسیب هایی را از این حوزه 

دیده و از سر گذرانده است.
حسین مسافرآستانه دبیر چهلمین جشنواره 
بین المللی تئاتر فجر در گفت وگو با خبرنگار 
فرهنگی ایرنــا درباره وضعیــت بودجه این 

دوره جشــنواره که طبق گفته های پیشین 
وی با ایرنا مبتنی بــر رعایت تمامی موازین 
اقتصــاد مقاومتی و تأکیداتی کــه در حوزه 
جلوگیری از خرج های بدون خروجی مدنظر 
دست اندرکاران و برنامه ریزان این رخداد قرار 
گرفته بــود گفت: با کار کارشناســی دقیق 
و تطبیق اســتاندارد بودجه این جشــنواره 
بر مبنای سی ونهمین جشــنواره تئاتر فجر 
)۱۳۹۹( به علاوه افزوده شــدن بخش تئاتر 
ملل در گام چهلم نســبت به دوره پیشــین 
که جشــنواره به شــکل ملی برگزار شد؛ در 

نهایت به عــدد ۹ میلیــارد و ۲۰۰ میلیون 
تومان به عنوان بودجه فجر چهلم رســیدیم. 
وی تصریح کرد: خوشــبختانه تا به امروز که 
بیش از نیمی از ایام جشنواره چهلم تئاتر فجر 
را پشت سر گذاشته ایم بخشی از بودجه بنا به 
وعده ای که وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی از 
پیش مطرح کرده بود در اختیار دبیرخانه قرار 
گرفته و تا این لحظه مشکل بودجه نداشته ایم 
وجشنواره بین المللی تئاتر فجر در گام چهلم 
مشکل بودجه نخواهد داشت. جشنواره تئاتر 
فجر در دعوت از گروه هــای خارجی هزینه 

ارزی نداشته اســت دبیر چهلمین جشنواره 
بین المللی تئاتر فجر درباره شــیوه متفاوتی 
که در این دوره در راســتای مدیریت بودجه 
برای دعــوت از گروه هــای بخش بین الملل 
مد نظر ستاد اجرایی جشــنواره قرار گرفت 
اظهار داشت: در این دوره جشنواره برخلاف 
ادوار پیشــین تمهیدی اندیشیده شده تا در 
حوزه دعوت از گروه های خارجی و برگزاری 
بخش تئاتر ملل، جشــنواره چهلم تئاتر فجر 
هزینه ارزی نداشــته باشد. میزبانی و هزینه 
کرد ما در مواجهه با گروه های مهمان بخش 
بین الملل جشنواره چهلم تئاتر فجر به شکل 
فرودگاه تا فرودگاه است. مطابق صحبت های 
ازپیش تعیین شده گروه های خارجی با هزینه 

خود به ایران آمده اند. 

تصمیم عجیب آکادمی برای برگزاری مراسم اسکار ۲۰۲۲

دبیر جشنواره تئاتر فجر: 

گروه های خارجی با هزینه خود آمده اند

مجید مظفری ـ هنرمند کشورمان ـ مدت هاست در قاب 
تلویزیون دیده نمی شــود. آخرین همکاری او با تلویزیون 
به مجموعه »ایلدا« در ســال ۹۸ برمی گردد. این هنرمند 
باســابقه در روز تولدش برای تمام مردم کشورمان آرزوی 
ســلامتی و شادی دارد و امیدوار است روزی برسد تا تمام 

مشکلات حل شوند.
مجید مظفری در گفت وگویی با ایسنا از آرزوهایش گفت 
و اظهار کرد: همه آرزویم ســلامتی مردم است. واقعاً دلم 
می خواهد مردم شــاد و ســلامت باشــند. امیدوارم همه 
مشــکلات، مســائل و معضلاتی که در جامعه وجود دارد 
برطرف شود و مردم ما بتوانند در این روزهای پایانیِ سال 
و شب عید، روزهای خوشی را داشته باشند و به هر آنچه 
آرزو دارند برسند. آرزو می کنم هیچ سرپرست خانواده ای 
مقابل خانواده اش شرمنده نباشد و آرزوی شخصی ام، سفید 
بختی تمام دختــران ایران زمین و همچنین دختر خودم 
اســت. برای شما و  گروهتان در ایسنا هم آرزوی سلامتی 

و موفقیت دارم.
شرایط تلویزیون طوری شده آدم بی کار بماند بهتر است

این بازیگر و کارگردان سپس درباره ی دلایل عدم حضورش 
در تلویزیون توضیح داد: وضعیت تلویزیون به گونه ای شده 
و مشکلاتی پیش می آید که اگر آدم بیکار باشد بهتر است. 
اینکه مدتی اســت نیستم، دلیلش این است که متاسفانه 
تلویزیون بابت دســتمزد هنرمندان مسوولیتی ندارد. من 
سال ۹۸ سریالی با عنوان »ایلدا« برای تلویزیون داشتم که 
با تهیه کننده قرارداد بستم و هنوز هم با من تسویه حساب 
نکرده اند! طبق قرارداد کاملا حق با من اســت اما هنوز به 

نتیجه نرسیده ایم.
مظفــری تصریح کرد: برخی از تهیه کنندگان کاملا معنی 
و مفهوم تهیه کنندگی را بلد هستند ولی متاسفانه عده ای 
هم هستند که به این حرفه آشنایی ندارند و بیشتر واسطه 

هســتند تا تهیه کننده. راســتش بعد از »ایلدا« چندین 
پیشنهاد برای تلویزیون داشتم که خودم قبول نکردم. چرا 
منِ هنرمند باید وقت، عمر، تجربه ، سابقه و آبرویم را بگذارم 
و در سریالی بازی کنم که نتیجه اش این باشد که دو سال 

دنبال دستمزدم باشم؟
مظفری در پی همین صحبت هــا درباره اینکه در چنین 
شرایطی چه پیشــنهادی برای بهبود شــرایط تلویزیون 
دارد؟ خاطرنشــان کرد: سال هاست درباره این پیشنهادها 
صحبت شده اما متاسفانه نتیجه نداده است؛ پس چرا باید 
صحبت کنیم؟ یکسری مشکلات تلویزیون بنیادی هستند 
و سال هاســت وجود دارند و خیلی درباره اش حرف زدیم، 
متاســفانه نتیجه ای نداشــته و اگر تکرار کنیم جز اینکه 

خودمان را خسته و کوچک کنیم هیچ فایده ای ندارد.
تهیه کنندگانی داریم که اصلا تهیه کننده نیستند

بازیگــر مجموع  های تلویزیونی »تا صبــح«، »خانه ای در 
تاریکــی«، »میلیــاردر« و »انقلاب زیبــا« در عین حال 
بزرگ تریــن معضــل این روزهــای تلویزیــون را حضور 
تهیه کنندگان نابلد در صداوســیما عنوان کرد و گفت: به 
نظرم بزرگترین معضل تلویزیون این اســت که یکســری 
تهیه کنندگانی حضور دارند که اصلًا تهیه کننده نیستند. 
تهیه کننــده تلویزیــون معنی و مفهوم خــودش را دارد. 
تهیه کننده واقعی اولین کاری که می کند این اســت که 
حامی نوشته ای است که در دست دارد و باید سعی کند در 
کارش از افراد حرفه ای و با تجربه اســتفاده کند و در عین 

حال مقابل سانسورها بایســتد و از خودش و کارش دفاع 
کند. متاسفانه بحث سانسورها و نگاه های شخصی مدیران 
تلویزیون جالب نیســت. وقتی مدیری تغییر می کند، من 
خودم شخصاً می ایستم ببینم عکس العمل ها و کارها چطور 
است؛ اینکه هدف مسوولان چیست، بعد آدم تصمیم بگیرد 

در تلویزیون کار بکند یا خیر؟
ایــن هنرمند در واکنش به این جمله از ســوی خبرنگار 
ایســنا مبنی بر اینکه به هر حال تلویزیون خانه شماست، 
چه راهکاری برای حل معضــلات موجود دارید؟ صراحتا 
بیان کرد: تلویزیون خانه ما نیست. تلویزیون خانه افرادی 
اســت که هر چهار ـ پنج ســال یک بار عوض می شوند، 
پس نمی تواند خانه ما باشــد! تهیه کننده ای که کارش را 
بلد نیســت و فقط واسطه می شــود و برای تلویزیون کار 
می گیرد، یــا اینکه تلویزیون قســط هایش را نمی دهد و 
دســتمزد بازیگران را هــم به موقع پرداخــت نمی کند، 
تهیه کننده نیست. جالب است وقتی ما به تلویزیون رجوع 
می کنیم، می گوید: شما با تهیه کننده قرارداد دارید، با ما که 
قرارداد ندارید! متاســفانه مسوولان تلویزیون هم از چنین 

تهیه کنندگانی دفاع می کنند.
دردسر شبکه نمایش خانگی کمتر است

مجید مظفری که چندی قبل در مجموعه »شب های مافیا« 
شبکه نمایش خانگی حضور داشت، در پایان صحبت هایش 
درباره اینکه فضای پلتفرم ها را چطور می بیند؟ خاطرنشان 
کرد: دردسرهای شبکه  نمایش خانگی خیلی کمتر است و 
آدم می داند با تهیه کنندگانی در ارتباط اســت که وظایف 
خودشان را می دانند، بنابراین خیلی راحت تر کار می کنیم. 
اخیرا یکی دو پیشنهاد برای شبکه نمایش خانگی داشتم 
کــه بنا به دلایلی قبول نکردم. مــن در »نهنگ آبی« هم 
حضور داشتم. به تازگی هم دوباره یکی دو پیشنهاد برای 
این شبکه داشتم که قرار است همین روزها تصمیم بگیرم.

مجید مظفری:

تلویزیون خانه ما نیست!
فیلم کوتاه »کمپانی« از قزوین 
به فستیوال »تامپره« راه یافت

کارگردان فیلم »کمپانی« گفت: فیلم کوتاه 
»کمپانی« در اولین حضور بین المللی خود 
به پنجاه و دومین دوره فستیوال بین المللی 
فیلم کوتاه تامپره راه یافت؛ فستیوال تامپره 
یکی از پنج فســتیوال الف جهــان و مورد 
تأیید آکادمی اسکار است. ایل ناز خیرخواه در 

گفت وگو با ایسنا، تصریح کرد: فیلم کوتاه کمپانی به مدت زمان ۱۰ دقیقه در 
زمســتان ۱۳۹۹ در شهر قزوین با اقتباس از داستانی آمریکایی وصیت نامه اثر 
بلکفورد تصویربرداری شد، این اثر را با همکاری انجمن سینمای جوانان ایران 

دفتر قزوین ساختم.
وی افزود: این فیلم کوتاه روایت پسربچه ای است که پس از اتمام مدرسه مجبور 
به نگارش یک وصیت نامه برای پیرزن همســایه می شود، در این مسیر حوادث 
جالبی برای ایــن وصیتنامه رخ می دهد، فیلم کوتاه کمپانی بر مفاهیمی چون 
رویارویــی کودکان با مفهوم انتزاعی مرگ و آموزه های کودکان در رابطه با این 

مفهوم در پروسه دوران تحصیل متمرکز است.
کارگــردان فیلم کمپانی بیان کرد: این فیلــم در اولین حضور بین المللی خود 
موفق شد به پنجاه و دومین دوره فستیوال بین المللی فیلم کوتاه تامپره راه یابد؛ 
فستیوال تامپره یکی از پنج فســتیوال الف جهان و مورد تأیید آکادمی اسکار، 
آکادمی هنرهای فیلم و تلویزیون بریتانیا »بفتا«، همچنین مورد تأیید فستیوال 
فیلم های اروپا و مورد تأیید فدراســیون بین المللی اتحادیه های تهیه کنندگان 

فیلم »فیافپ« است.
وی خاطرنشان کرد: فستیوال جهانی تامپره همراه با فستیوال کلرمون فران و 

فستیوال اوبرهاوزن جزو مهم ترین رخدادهای فیلم کوتاه اروپاست.

یک نقاشی پس از ۷۱ سال به صاحب اصلی اش رسید
یک موزه بلژیکی تابلو نقاشی را پس از ۷۱ 

سال به وارثان یهودی آن بازمی گرداند.
به گزارش ایســنا و به نقل از رویترز،  موزه 
ســطنتی هنرهای زیبا بلژیک تابلو نقاشی 
را که در جریان جنگ جهانی دوم توســط 
نازی ها غارت شــده بود، پس از ۷۱ سال به 

وارثان این خانواده یهودی بازگرداندند. روز پنجشنبه، این تابلو نقاشی در جریان 
یک مراسم مختصر از دیوار موزه سلطنتی هنرهای زیبا بلژیک پایین آورده شد 
و به وارثان بازگردانده شــد. به گفته وکیل این خانواده، تابلو نقاشی که از این 
موزه بازگردانده شــده است تنها یکی از ۳۰ اثر هنری است که این خانواده به 
دنبال بازگرفتن آن ها هســتند. اصالت این نقاشی کاملا تایید شده است اما از 
سایر تابلوهای نقاشی گمشده تصویری در دست نیست. هیچ یک از ۹ وارث این 
خانواده که در خارج از بلژیک زندگی می کنند در مراسم استراداد روز پنجشنبه 
حاضر نبودند. این تابلو نقاشی گل های صورتی را به تصویر می کشد که در یک 
گلدان آبی  رنگ قرار دارند و توســط »لوویس کورنیس« هنرمند آلمانی خلق 
شــده است. این تابلو نقاشی در ابتدا به »گوستاو« و »اما میر« تعلق داشت که 
در ســال ۱۹۳۸ از فرانکفورت به بروکسل و سپس به بریتانیا گریختند. آن ها 
حین فرار از آلمان نتوانســتند دارایی هایشــان از جمله ۳۰ تابلو نقاشی را که 
توسط نازی ها غارت شدند با خود حمل کنند.  این تابلو نقاشی اکسپرسیونیست 
»گل ها« که در سال ۱۹۱۳ توسط »کورنیس« خلق شده است یکی از متعلقات 
این خانواده بود که در آلمان جا ماند. پس از جنگ، مقام های بلژیک نتوانستند 
مالک این نقاشی را پیدا کنند و آن را در سال ۱۹۵۱ به موزه سطنتی هنرهای 

زیبا سپردند.

پوستر هفتمین جشنواره ملی اسباب بازی رونمایی شد
پوســتر هفتمین جشنواره ملی اســباب بازی کانون 
پرورش فکــری کــودکان و نوجوانان بــا طرحی از 
رنگین کمان رونمایی شــد. به گزارش ایسنا و به نقل 
از اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل کانون، طراح 
پوســتر این دوره از جشنواره اسباب بازی گفت: طبق 
روال دوره هــای قبلی که با حضور شــخصیت و نماد 
اصلی جشنواره پوسترها طراحی و ایده پردازی شده بود، 
برای دوره هفتم ایده صلی که در ذهن داشتم ترکیب 
هفت عدد از همان نماد جشنواره با یک رنگین کمان 

هفت رنــگ بود، به صورتی که هر کــدام از نمادها به رنگ یکــی از رنگ های 
رنگین کمان تصویر شده است. فربدُ تعالی افزود: باتوجه به شرایط کنونی جامعه 
و عبور از موج ســهمگین بیماری کرونا و ترویج فرهنگ رعایت شیوه نامه های 
بهداشــتی در خانواده ها و جامعه، با به پرواز در آوردن شــعار جشنواره)دست 
در دســتِ هم، پیش به سوی آینده( در بالای پوستر مانند سال گذشته، قصد 
داشــتم تا احســاس امید و توجه به آینده ای روشن را بعد از گذر از این دوران 
برای مخاطبان پوستر ایجاد کنم. او در ادامه افزود: شعار و تصویر پوستر، چشم 
به آینده ای روشــن و نویدبخش داشته و در مسیر سلامتی و شکوفایی بر روی 

رنگین کمان هفت رنگ جشنواره در حرکت  است.

بازگشت روال عادی به سینماها 
و انتظار برای فیلم های نوروزی

با تمام شدن جشــنواره فیلم فجر فعالیت 
سالن های سینمایی به شرایط عادی برگشت 
و فیلم هایی کــه پیش از جشــنواره روی 
پرده بودند اکران خود را از ســر می گیرند 
تا فیلم های جدید از راه برســند. به گزارش 
ایسنا، قرار بود از بیست و سوم بهمن ماه چند 

فیلم جدید در ســینماها نمایش داده شــوند، اما هفته گذشته شورای صنفی 
نمایش اعلام کرد به دلیل عدم آمادگی برخی از صاحبان این فیلم ها زمان شروع 
اکران آن ها تا روز چهارشنبه ۲۷ بهمن ماه تمدید شود. براساس مصوبه شورا فیلم 
سینمایی »مستطیل قرمز« از ۱۳ بهمن و فیلم های سینمایی »بی صدا حلزون«، 
»مورچه خوار«، »عاشق پیشه«، »عنکبوت«، »آینده« و »ترانه عاشقانه ای برایم 
بخوان« بعد از پایان جشنواره یعنی از تاریخ ۲۳ بهمن ماه باید اکران می شدند که 
فعلا این اتفاق نیفتاده و فیلم های »گشت ۳«، »بی همه چیز«، »مرد نقره ای«، 
»دینامیت«، »قهرمان«، »آتابای«، »اتومبیل«، »بندر بند«، »جنایت بی دقت«، 
»منصور«، »ازدواج جنجالی« و »گربه سیاه« از جمله فیلم هایی هستند که در 
ســینماها میزبان مخاطبان و علاقمندان خود خواهند بود. پیش تر در جلسه 
شورای صنفی نمایش نمایندگان انجمن ســینماداران به سیاست های وزارت 
ارشاد اعتراض و اعلام کرده بودند که اگر یک فیلم پر مخاطب در کنار فیلم های 
اعلام شده اکران نشود از ۲۳ بهمن سینماهای کشور تعطیل خواهند شد. آن ها 
تاکید داشــتند که با وجود هزینه های سرسام آور در پایان سال به هیچ عنوان 
امکان بقا برای ســینماها وجود نخواهد داشت.  همچنین ۲۴ بهمن ماه مهلتی 
است که شورای صنفی نمایش به متقاضیان اکران نوروزی داده تا آمادگی خود 
را برای اکران فیلم ها اعلام کنند. این شورا مصوب کرده اکران نوروزی که معمولاً 
از اواخر اســفندماه شروع می شد از یازدهم اسفند آغاز شود و تاکنون فیلم های 

»شیشلیک« و »روز صفر« متقاضیان جدی این اکران معرفی شده اند.

از سریال »زیرخاکی« چه خبر؟
عوامل ســریال »زیرخاکی« ایــن روزها در 
لوکیشن خیابان انقلاب در شهرک سینمایی 
غزالی، در حال ثبت ســکانس هایی از این 
مجموعه هستند. به گزارش خبرنگار بخش 
رسانه ایسنا، این سریال به کارگردانی جلیل 
سامان و تهیه کنندگی رضا نصیری نیا، این 

روزها و در شــرایط دشوار شیوع سویه جدید کرونا در کشور، ضبط صحنه های 
مربوط به فصل ســوم را پشت ســر می گذارد. تاکنون حدود ۷۰ درصد از این 
مجموعه تصویربرداری شده است و تمام بازیگران اصلی مقابل دوربین رفته اند.  
۲۱ بهمن ماه  ســکانس های مربوط به قسمت یازدهم از سریال »زیرخاکی« با 
بازی ژاله صامتی و رایان سرلک، در لوکیشن خیابان انقلاب تصویربرداری شد. 
در این سکانس ها حوادثی از سریال مربوط به اواخر دهه ی پنجاه و اوایل دهه ی 
شصت روایت شد. فصل دوم »زیرخاکی« با به اسارت رسیدن فریبرز و ناصری 

به دست نیروهای بعثی در جبهه به پایان رسید.

اخبارکوتاه

فیلم ســینمایی »ملاقات خصوصی« به کارگردانی امید شــمس که در بردن 
جوایز جشنواره فجر امسال به ویژه سیمرغ فیلم برگزیده مردم ناکام مانده بود، 

پرفروش ترین فیلم این دوره لقب گرفت.
به گــزارش هنرآنلاین،  هر چند گمان می رفت نخســتین تجربه کارگردانی 
شمس در چند بخش مهم جشــنواره فیلم فجر چهلم به ویژه بازیگران زن و 
مرد دســت کم نامزد دریافت جایزه شود اما هیات داوران »ملاقات خصوصی« 
را فقط در دو رشــته بهترین کارگردان اول و بهترین بازیگر مرد مکمل )پیام 
احمدی نیا( شایسته نامزدی سیمرغ بلورین دانست و البته جوایز این دو بخش 
هــم به ترتیب به هادی حجازی فر با »موقعیت مهدی« و نادر ســلیمانی برای 

»ضد« رسید.
امیر بنان، تهیه کننده »ملاقات خصوصی« در واکنش به نادیده گرفته شــدن 
فیلم و تصمیم ستاد جشنواره برای کنار گذاشتن سیمرغ فیلم برگزیده مردم، 
فیلم خود را از بخش ســودای سیمرغ بیرون کشید. گرچه مسعود نقاش زاده، 
دبیر جشــنواره چهلم اعلام کرد بر اساس آیین نامه فیلم ها اجازه و حق بیرون 
آمدن از بخش مسابقه را ندارند و به این ترتیب، »ملاقات خصوصی« در سودای 

رسیدن به یکی از سیمرغ های جشــنواره امسال سوخت و بی نصیب از جوایز 
برج میلاد را ترک کرد.

اما بررســی میزان فروش ۲۲ فیلم حاضر در بخش مسابقه چهلمین جشنواره 
فیلم فجر نشــان می دهد »ملاقات خصوصی« بــا ۸۱۸ میلیون تومان درآمد 
پرفروش ترین فیلم این دوره بوده و در یک رقابت شانه به شانه با چهار میلیون 
تومان بیشــتر »مرد بازنده« محمدحسین مهدویان را پشت سر گذاشته است. 
»شادروان« حسین نمازی هم با دو نامزدی و یک سیمرغ بلورین مشترک )با 
»برف آخر«( در رشته چهره پردازی به دل تماشاگران نشست و با ۷۴۵ میلیون 

تومان فروش سوم شد.
»خائن کشی« مسعود کیمیایی به لطف حضور ستاره هایی چون مهران مدیری 
و امیر آقایی در دوران جشنواره ۷۳۰ میلیون تومان فروخت اما بعید است در 
اکــران عمومی بتواند این توفیق را تکرار کنــد. »علف زار« با ۷۲۲ و »موقعیت 
مهــدی« با ۶۹۰ میلیون تومان دیگر فیلم های پرفــروش این دوره بودند؛ دو 
فیلمی که بیشــترین سیمرغ ها را در شب پایانی جشــنواره بردند و نخستین 

تجربه کارگردانی هادی حجازی فر بهترین فیلم این دوره لقب گرفت.

»بدون قرار قبلی« بهروز شــعیبی )برنده بهترین فیلم از نگاه ملی(، »دســته 
دختران« منیر قیدی، »بی رویا« آرین وزیردفتری )برنده سیمرغ بلورین بهترین 
بازیگــر زن برای طناز طباطبایی( و »هناس« حســین دارابی هم در رده های 
هفتم تا دهم ۱۰ فیلم پرفروش جشــنواره فیلم فجر امسال قرار گرفتند. حالا 
بایــد منتظر ماند و دید از این فهرســت پرفروش ها کدام فیلم ها می توانند در 

نمایش عمومی گوی سبقت را بربایند و بر رقیبان پیشی بگیرند.

مدیــر گالری ترانه بــاران می گوید در حالی که ســال های گذشــته دیدار 
هنرمندان با روســای جمهور به یک ضیافت افطاری ســمبلیک تنزل یافته 
بود که اتفاقا در اغلب آنها چند عکس یادگاری با اســتارها و سلبریتی ها حد 
مطلوب بود، ناگهان ریاســت محترم جمهوری با حضــور در موزه هنرهای 
معاصر تهران، دیدار از آثار تجســمی و گفتگو با هنرمندانی که از ژورنالیسم 

روز دورند، گفتمانی تازه را پیش روی جامعه هنری قرار داد.
سیده محبوبه کاظمی دولابی، با اعلام مطلب فوق گفت: هنرهای تجسمی به 
ویژه خوانش های اصیل هنرهای ایرانی اســلامی در همه این سال ها به جهت 
کم توجهی ها حاشیه نشین بوده است ، انگار کسی به یاد نداشت آنچه به نام 
هنر ایران در دنیا می شناسند و معتبرترین موزه های دنیا به داشتن قطعاتی 
از آن افتخار می کنند نمونه هایی از خط و خوشنویســی و هنرهای کاربردی 
ســت که ریشه در هویت ما دارد اما متاسفانه عمده توجهات به دیگر هنرها 

معطوف بود.
او افزود: نکته امید بخش این اســت که آقای محمد مهدی اسماعیلی از روز 
نخست وزارت با هدف تحقق عدالت فرهنگی،سویه نوینی در نگرش ها پدید 
آورد و هنرهای تجســمی که توان خلق آثار هنــری ماندگار با ارزش افزوده 
معنــوی و مادی دارد را در مرکز توجه قرار داد که دیدار آقای رئیس جمهور 

با هنرمندان تجسمی به حتم نشانگر این فصل نوین است.
مدیر حراج باران خاطر نشان کرد: کرونا ته مانده نگاه دم دستی، ویترینی و 
غیر اصولی به هنر را به بن بست کشاند و فقر دامنه دار هنرمندان و جدایی 
مردم از ســالن های سینما و دیگر فضاهای هنری، گویای این شکست کامل 

است، روشن است که هنر ایران به هوای تازه نیاز دارد، گزاره و راه های نوین 
که پای در اصالت و ســر در نوآوری و روزآمدی داشــته باشد نسخه درمان 
اســت. در این میان توجه به اقتصاد خلاق و توســعه گردشــگری هنری دو 
راهکار جدی برون رفت از وضع موجود اســت که با دیدار ریاســت محترم 

جمهوری از موزه هنرهای معاصر نشان داد دولت نشانی درست می دهد.
کاظمی دولابــی تاکید کرد: جهاد تبیین مورد نظــر مقام معظم رهبری که 
ریاست محترم جمهوری بدان تاکید موکد دارند، در آثار خط ، خوشنویسی و 
هنرهای ایرانی اسلامی مورد مداقه و دقت است ، و در تک تک آثار هنرمندان 
این عرصه معنوی ترین و والاترین پیام های بشــری بــا زیباترین جلوه های 
بصری بازتاب می یابد و چنان چشم نواز و زیبا هستند که بسیاری از خریداران 
خارجــی به جهت فرم های جذاب شــان خواهان درک و دریافت معنای این 
کارها می شــوند. او دغدغه رئیس جمهور نســبت به رونق کسب و کارهای 
هنری و اقتصاد هنر را یک ســرمایه بزرگ ارزیابــی کرد و گفت: اتفاقن اگر 
می خواهیم آثاری با رویکرد انتقال جهان بینی معنوی ایرانی اســلامی تبیین 
و به دنیا انتقال یابد راهش ارائه و فروش این آثار در گســتره های ملی و بین 
المللی اســت که آقای رئیس جمهور هم خواهان فعال سازی بازار داخلی و 

هم بازارهای خارجی حتی از طریق سفارت خانه ها شد.
کاظمی دولابی که سال هاست در زمینه گردشگری هنری تمرکز دارد گفت: 
نقطه امیدوار کننده ســوگیری های درســت وزیر محترم ارشاد در نگاه زیر 
ســاختی و همه جانبه به هنر اســت، دوره نگاه تک ساحتی به هنر گذشته 
و ما باید یک نقشــه راهبردی کلان نگر و همه جانبه به هنر داشــته باشیم. 

شکل گیری و توسعه گردشگری هنری یکی از این شاهراههای تامین کننده 
منافع ملی ســت، درآمد ۳.۳ میلیارد یورویی شهر کوچکی مانند ونیز گویای 
این پتانســیل بزرگ اســت که ما در تمام این سال ها از آن غفلت کرده ایم، 
فرهنگ و هنر اصیل و دیرینه سال ایران کشش جذب بخش بزرگی از چنین 
گردش مالی را دارد، توریســت هنری حتی از منظر فرهنگی نیز گردشگری 
مطلوب ماست و خوشــحالم چنین نگرش هایی بلاخره به صدر رویکردهای 

دولت آمده است.
او پیشنهاد پیشــروی وزارت ارشــاد مبنی بر اختصاص دو درصد از بودجه 
دســتگاههای اجرایی به توســعه فضای فرهنگ و هنر و خرید آثار هنری را 
نشانه اشــتیاق شدید گشایش در همین مســیر ارزیابی کرد و گفت: دیدار 
رئیــس جمهور محترم از موزه را یک پیام به مجلس محترم می دانم که این 
پیشنهاد را تایید و در قانون بودجه سال ۱۴۰۱ بگنجانند زیرا دولت علاوه بر 
حمایت از هنرمندان، برای گســترش فضای کسب و کار از این طریق برنامه 

جدی دارد.

فهرست ۱۰ فیلم پرفروش  چهلمین جشنواره فیلم فجر 

 »ملاقات خصوصی« در گیشه درخشید

دیدار رئیس جمهور از موزه هنرهای معاصر و چند نکته

هنر ایران به هوای تازه نیاز دارد


